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Železničáři budou 
zkrášlovat nádraží

Správa železniční dopravní 
cesty chystá sérii drobných 
oprav nejzanedbanějších 
nádražních budov. Půjde 
hlavně o práce, které nevy-
žadují stavební povolení. 
Železničáři za ně chtějí 
utratit do konce roku téměř 
200 milionů korun. str. 6

Výrobce sanity  
převzali Němci 
Producent sanitární 
techniky Roltechnik změnil 
majitele. Firmu ovládanou 
společností Genesis Capital 
koupila německá skupina 
Roth Industries. Spolu 
s Genesis Capital prodali 
menšinový podíl i tři vrcho-
loví manažeři firmy. str. 7

Komerční banka 
vylekala akcionáře
Komerční banka uhájila 
v pololetí růst zisku jen díky 
prodeji podílu v karetní 
asociaci Visa Europe. Nebýt 
inkasované miliardy korun, 
zisk banky by proti loňsku 
o deset procent propadl. 
Investory zaskočilo i sníže-
ní vypláceného podílu ze 
zisku v dividendě. str. 8
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Prestižní  
záležitost
u olympijského oblečení  
nám o zisk ani tak nejde,  
říká spolumajitel  
alpine Pro Václav Hrbek

rozhovor

str. 10–11

Sobotkův 
vládní účet
kabinetu se daří prosadit 
téměř vše, co slíbil. na 
podzim ale může na klidné 
vládnutí zapomenout.

téma

str. 4–5
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tomáš PRoUZa:

Pro ty, kteří předvolebně vyra-
zili do boje proti všemu cizímu 
– neměli byste z klávesnic 
odstranit arabské číslice?

twitter.com/e15news

Za elektronické cigarety lidé v Česku 
utratí ročně 1,1 miliardy korun. Na to, co 
se pod tímto označením může prodávat, 
přitom neexistují žádná pravidla. To se teď 
změní. Ministerstvo zdravotnictví sepsalo 
vyhlášku, která přesně stanoví, co mohou 
a nemohou elektronické cigarety a jejich 
náplně obsahovat. Ani e-cigarety se podobně 
jako běžné kuřivo nevyhnou zdravotnímu 
varování na obale. Obchodníkům na 
vyhlášce vadí jediné: navrhovaný absolutní 
zákaz reklamy jak na výrobky s nikotinem, 
tak i bez něho. událoSti / str. 2
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Erdogan a harakiri
V nedávných zátěžových testech evropských 
bank se na samém dně octl jeden z italských 
finančních ústavů. V úterý italská policie zatkla 
exšéfa další banky kvůli podezření, že vodil regu-
látory za nos. Zatím se ale nic nehroutí, rotačky 
ve Frankfurtu jedou dál. Hlavně žádný stres.

Polsko oživuje plány na výstavbu své první 
jaderné elektrárny. Fukušima a nízké ceny 
elektřiny záměr trochu zkomplikovaly. Ostatně 
podobně jako u britského atomového projektu 
Hinkley Point. Francouzi slíbili, že na sebe 
vezmou náklady projektu, protože prý bude zis-
kový. Snad to jen ve staré dobré Anglii nebude, 
až naprší a uschne. 

V Japonsku letos zkrachuje rekordní počet 
solárních firem. Dotace klesají, zisky padají. 
A to se pak řekne, že je to země vycházejícího 
slunce. Jenže taky harakiri.

Pokus o převrat v Turecku přišel tamní eko-
nomiku v přepočtu na 2,4 bilionu korun, tvrdí 
vítězové. Jaké mohly být zisky v případě, že by 
vyhráli spiklenci, turecký tisk mlčí. Tedy alespoň 
ti novináři, kteří tam ještě zůstali na svobodě.

V Lošticích, domovině olomouckých tvarůžků, 
vymysleli tvarůžkovou zmrzlinu. Komu by snad 
z toho zmrzl úsměv na rtech, ať zví, že Loštičtí 
mají v zásobě kromě syrečkových moučníků 
ještě jednu bombu. Tvarůžkový koktejl.

n Češi za e-cigarety utra-
tí přes miliardu ročně. 
Po kontrole jejich slo-
žení volali odborníci už 
dlouho.

Adéla Čabanová, Dušan Kütner

Lidé v Česku utratí podle 
odhadu státu i trhu za elek-
tronické cigarety 1,1 miliardy 
korun ročně. Jejich prodej však 
nebyl dosud téměř regulován. 
Na trh se tak dostávaly i vý-
robky pochybné úrovně a byl 
problém je dostat z prodeje. 
To by měla změnit chystaná 
vyhláška ministerstva zdra-
votnictví, která by měla platit 
od září.

K regulaci stát přistoupil 
i proto, že ani kouření teku-
tých náplní s nikotinem není 
bez zdravotních rizik. „U elek-
tronických cigaret a jejich 
náplní bude přesně stano-
veno, co mohou a nemohou 
obsahovat, a uživatelé budou 
lépe informováni než dosud,“ 
uvedl ministr zdravotnictví 
Svatopluk Němeček. „Kouření 
elektronických cigaret, které 
obsahují nikotin, je zdraví 
škodlivé a spotřebitelé budou 
dle vyhlášky na tato rizika 
upozorněni,“ zdůraznil. 

Přibývá důkazů, že elektro-
nické cigarety jsou významně 
méně škodlivé než ty běžné. 

Neznamená to ale, že by byly 
zdravé. Jak uvedla loni na 
semináři ve sněmovně lékař-
ka Eva Králíková, mezi jejich 
zápory patří udržování nebo 
i prohloubení závislosti. „Kuřá-
ci, kteří se vrátí od elektronic-
kých ke klasickým cigaretám, 
mnohdy zjistí, že si nepozo-
rovaně navykli na vyšší dávky 
nikotinu,“ upozornila tehdy.

Podle ministerstva zdra-
votnictví ale nelze akceptovat 
názor, že se jedná o zdravější 
variantu kouření ve srovnání 
s tabákovými výrobky nebo 
o prostředek k odvykání kouře-
ní. „Přímé vdechnutí nikotinu 
do plic může vést k silnějšímu 
toxikologickému a návykové-
mu účinku než v případě kla-
sické odvykací terapie,“ uvádí 

v důvodové zprávě k vyhlášce 
ministerstvo zdravotnictví.

Komora se připomínkové-
ho řízení k vyhlášce účastní, 
a i proto se podle ní podařilo 
řadu sporných bodů odstra-
nit. „S novým zněním návrhu 
máme již pouze jediné sporné 
téma a to je kompletní zákaz 
reklamy, a to jak na výrobky 
obsahující či neobsahující 
nikotin,“ řekl mluvčí komory 
Bohdan Resler. „Vzhledem 
k tomu, že standardní cigarety 
smějí mít reklamu na místech, 
kde jsou cigarety prodávány, 
pak je tento krok vyloženě dis-
kriminující,“ dodal. Do budouc-
na výrobci a distributoři i přes 
regulaci očekávají, že tržby lidí 
za e-cigarety i podíl těch, kteří 
je využívají, nadále porostou.

stát začne regulovat 
elektronické cigarety

Protagonisté dne

Bohuslav soBotka

premiér

Jiří kunert

šéf unicredit čr

albert le dirac’h

ředitel kb

Socialistům se během tohoto 
volebního období zatím podařilo 
prosadit většinu z programu jejich 
strany.

str. 4

Banka reportovala o 12 procent 
vyšší zisk než loni, pomohl prodej 
podílu ve Visa Europe, příjmy 
z hlavního byznysu ale poklesly.

str. 7

Investoři ztrácejí zájem o akcie 
Komerční banky. Důvodem 
jsou slabší výsledky i změna 
dividendové politiky.

str. 8

Zápisník  
Daniela Nováka

varovný nápis „Tento výrobek obsahuje nikotin, který je vysoce návykovou •	
látkou“ pokrývající 30 procent obalu

náplně nesmí obsahovat jiné jedovaté či rizikové látky než nikotin•	

náplně musí obsahovat maximálně 20 mg nikotinu/mililitr•	

výrobci a distributoři budou muset šest měsíců předem hlásit ministerstvu •	
zdravotnictví uvedení elektronické cigarety nebo její náplně na trh, včetně 
přesného složení

obsah nikotinu v nádržce na doplňování elektronické cigarety nesmí •	
překročit dva mililitry

tekuté náplně do elektronických cigaret obsahující nikotin se mohou •	
prodávat pouze v nádobách nepřekračujících objem 10 mililitrů

co vyhláška  
obsahuje
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Značek  
tekutých náplní  

do elektronických cigaret  
je nyní asi

20

Elektronické cigarety  
využívá 

2,3 %
dospělých.

Největší podíl  
kuřáků elektronických cigaret 

je ve věkové kategorii 

15–24 let
užívá je  

4,6 procenta mladých.



www.e15.cz | 3 |

3. - 4. 9. 2016
6. ročník festivalu jídla a pití

sobota: 10.00 - 21.00
neděle: 10.00 - 18.00

Zámek Troja

256481/13� inzerce

V chotěBoři včera německý umělec Gunter Demnig položil 
tři kameny zmizelých připomínající členy židovské rodiny 
Schenkelovy zavražděné v koncentračním táboře Osvětim.

kameny prO zavražDěné
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Zemana kritizoval 
eurokomisař Oettinger
Evropský komisař pro 
digitální ekonomiku a spo-
lečnost Günther Oettin-
ger kritizoval vyjádření 
prezidenta Miloše Zemana, 
jenž nesouhlasí s jakým-
koli přijímáním uprchlíků. 
v České republice. Podle 
eurokomisaře Zeman svými 
výroky oslabuje Evropu.
názory str. 12 

Zemědělci zažádali 
o stamilionové úvěry od 
státu 
Lesníci a zemědělci si 
již zažádali o celkem 
687 milionů korun na 

provozní a investiční úvěry 
v nových programech od 
Podpůrného a garančního 
rolnického a lesnického 
fondu. Plán přitom byl letos 
vyplatit jen 250 milionů 
korun. Fond proto nyní 
příjem žádostí zastavil 
a znovu jej obnoví od 1. září.  

Šlachta dostal nabídku 
od celníků

Bývalý šéf Útvaru pro 
odhalování organizované-
ho zločinu Robert Šlachta 
včera dostal od minis-
terstva financí oficiální 
nabídku na post náměstka 
generálního ředitele Celní 
správy. /čtk/

Krátce

n Česko může s půjč-
kou pro OKD ve výši 
700 milionů korun 
narazit v Bruselu. Mi-
nisterstvo průmyslu 
a obchodu proto musí 
do léta příštího roku 
připravit smlouvu, 
která by pro Evrop-
skou komisi byla 
přijatelná a případ-
ně i zpětně ji mohla 
schválit. 

Jan Stuchlík

Ministerstvo průmyslu 
a obchodu upozorňuje, že 
zatím není jasné, zda půjčka 
spadá do kategorie povolené 
státní podpory k usnadnění 
uzavírání nekonkurence-
schopných uhelných dolů. 
Podle usnesení vlády musí 
ministerstvo zajistit, že půjč-
ka je v souladu s evropskými 
pravidly pro státní pomoc do 
konce června příštího roku. 
„Nic však nebrání tomu, aby 
po uzavření smlouvy bylo 
možno z půjčky částečně 
financovat mzdy zaměstnan-
ců OKD za červenec 2016,“ 
vysvětluje mluvčí rezortu 
František Kotrba. 

Přestože OKD v reorga-
nizačním plánu počítá se 
zavíráním až čtyř dolů, zatím 
o osudu žádného z nich firma 
nerozhodla. Pomoc na útlum 
přitom Evropská unie podmi-
ňuje tím, že dotčené doly musí 
skončit do konce roku 2018. 

Další komplikací mohou 
být podmínky, za nichž stát 
prostřednictvím státního 
podniku Prisco těžební 
firmě peníze na provoz 
půjčí. Předpokládá se, 
že OKD dostane úvěr za 
podmínek, za jakých by ho 
poskytl soukromý subjekt 
bez jakéhokoli zásahu státu, 
a firma ho splatí. Pak by se 
podle výkladu MPO na půjč-
ku nemělo pohlížet jako na 
veřejnou podporu a Brusel 
by ji nemusel schvalovat. 
„Ve spolupráci s Úřadem 
pro ochranu hospodářské 
soutěže bude tato záležitost 
konzultována s Evropskou 
komisí,“ říká Kotrba. 

Pokud by však komise 
neuznala český argument, 
že OKD dostalo půjčku za 
komerčních podmínek, 

mohlo by se jednat o ne-
dovolenou státní podporu. 
Za určitých podmínek by 
ji ale komise mohla zpětně 
schválit. Proto vláda dala 
ministerstvu na přípravu 
této varianty termín do léta 
příštího roku. 

Peníze od státu OKD 
potřebuje už příští týden, 
kdy bude muset vyplatit 
skoro půl miliardy korun na 
mzdách za červenec. Část 
z těchto peněz firmě zatím 
chybí. Podle mluvčího OKD 
Iva Čelechovského se vedení 
firmy snaží, aby půjčku na 
výplaty už mohlo použít. 
Příští týden se také sejde 
schůze věřitelů, která bude 
rozhodovat o tom, jestli fir-
mě povolí vyřešit insolvenci 
reorganizací, nebo ji pošle 
do konkurzu. 

Půjčka pro okd může být 
nedovolenou podporou

další komPlikace. Státní půjčka pro ztrátové OkD narazila na 
další problém. Tentokrát s evropskou unií.
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Jana Havligerová

Předseda ČSSD, premiér 
Sobotka se rozhodl v pod-
zimních volbách vsadit na 
praktické otázky, které dnes 
a denně řeší nejen voliči 
sociální demokracie. Prim 
v kampani má hrát dostup-
né školství, zdravotnictví, 

a sociální služby, bezpečnost. 
Tedy záležitosti, které socia-
listé průběžně a úspěšně 
tlačili jako vládní agendu 
a mohou říct – tady jsme 
něco udělali. 

Především, chystá se růst 
platů. Ministryně školství 
Kateřina Valachová prosa-
dila zvýšení 

| 4 | téma bilance sobotkova kabinetu

Vláda většinu slibů splnila
n Česko zažívá období mimořádné 
prosperity, vládě sociálních demokra-
tů, ANO a KDU-ČSL se daří prosazovat 
téměř vše, co voličům slíbila. Ministři 
zásobují média zprávami, kde a jak 
čerpají síly do další práce. Budou je 
potřebovat, na poklidné vládnutí patr-
ně můžeme zapomenout. Spor o změny 
v policii, který v červnu málem soužití 
koaličních stran ukončil, stále trvá. 
Hned po prázdninách, na začátku září, 
se bude muset Sobotkův kabinet navíc 
pustit do další kontroverzní záležitos-
ti – zákona, pro který se vžil název Lex 
Babiš. Bude to o to složitější, že plnou 
parou vpřed se zároveň rozjede kam-
paň ke krajským volbám. 

DáLnice přiBýVají pomaLu. Výstavba dopravní infrastruktury pod taktovkou hnutí ANO připo-
míná houpačku. Díky horečné aktivitě a přesunu peněz ze silnic na koleje se loni podařilo dočerpat 
miliardy z evropských fondů. Hody ale letos vystřídala kocovina. Slibované poklepávání základních 
kamenů se kvůli známým problémům se starými dokumentacemi EIA nekoná.

Co se nepovedlo
 Ústavní zákon o obecném 

referendu
 Nepřijat zákon o plošném zákazu 

kouření
 Zákon o střetu zájmů

 Zákon o sociálním bydlení

Zvolí ČSSD boj, 
anebo dočasný smír?

učitelských mezd o osm 
procent, zvládla rozjezd in-
kluzivního vzdělávání a no-
vou podobu by mělo dostat 
i financování regionálního 
školství. Přidáno dostanou 
lékaři a zdravotní sestry, 
ministrovi zdravotnictví 
Svatopluku Němečkovi se 
podařilo vybojovat i zvýšení 
plateb za státní pojištěnce. 
Zatím sice neprosadil dlouho 
očekávaný 
protikuřácký 
zákon, repa-
rát ale může 
složit hned na 

zářijové schůzi dolní komory 
parlamentu. Pokud opravná 
zkouška náhodou nevyjde, 
nejspíš to nebude žádná 
tragédie. Najde se dost voli-
čů, kteří to budou kvitovat 
s potěšením. 

Vcelku úspěšná je i minis-
tryně práce Michaela Mark-
sová – podařilo se jí prosadit 
zvýšení minimální mzdy, 
o další navýšení nejnižšího 

zaru-
čeného 
platu se 
pokouší. 
Zvýšil se 
příspěvek 
na péči, 
valori-
zovaly 
důchody, 
i když ne 
přesně 
podle 
jejího 
návrhu. 
Zato pro-
šel mimo-
řádný 
jedno-
rázový 
příspěvek 

penzistům a to je scénář, 
který je celá vláda případně 
ochotná odkývnout i pro 
příští rok. Na kontě má šéfka 
rezortu práce i jedno velké 
minus – chybějící zákon 

o sociálním bydlení. A pokud 
jde o bezpečnost? Premiér 
Sobotka, i když to možná lidé 
tak nevnímají, bodoval v Bru-
selu při jednáních o povin-
ných uprchlických kvótách.

Některé problémy zů-
stávají otevřené. Hlavně 
zásluhou ČSSD vláda schvá-
lila předčasné důchody pro 
horníky z černouhelných 
dolů i zvláštní příspěvek 
pro případ jejich propouště-
ní, jedná se o vládní půjčce 
pro OKD, o přijatelném 
konci příběhu ostravských 
dolů však ještě není ani 
zdaleka řeč. 

Neuzavřenou kapitolou 
je i zákon o střetu zájmů, 
jehož úpravou chce část 
politiků omezit aktivity 
šéfa hnutí ANO Andreje 
Babiše. O normě by se mělo 
jednat na zářijové schůzi 
sněmovny. Těsně před 
parlamentními prázdnina-
mi vyšlo najevo, že zákon 
by mohl být vůči členům 
vlády méně přísný, než 
ČSSD avizovala. Není také 
vyloučené, že projednávání 
předlohy se protáhne až za 
datum říjnových krajských 
voleb. Sociální demokraté 
budou vážit, zda se jim po 
střetu o reorganizaci policie 
vyplatí další otevřený boj 
nebo dočasný smír.

Splněno
 Prosazené vládní priority
 Ukončen tzv. druhý pilíř 

důchodového systému
 Valorizovace penzí

 Důchodci dostali jednorázový 
příspěvek

 Zrušení poplatků ve zdravotnictví
 Služební zákon

 Schválen školský zákon
 Nové rozdělování peněz  

pro sport
 Prošel zákon o ochraně 

spotřebitele
 Zvýšení minimální mzdy

 Sleva na dani pro rodiny s dětmi
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Pavel Otto

Šéf druhého nejsilnějšího 
vládního uskupení, ministr 
financí Andrej Babiš, nechal 
oblepit zemi billboardy, na 
nichž napadá socialisty. 
Babišovi sekunduje bývalý 
ředitel protimafiánského 
útvaru Robert Šlachta a vel-
kopodnikatelova média. 

Co všechno ANO za dva 
a půl roku ve vládě prosadi-
lo, hnutí v kampani zatím 
nebilancuje. Nejvýznam-
nější daňovou změnou 
bude elektronická evidence 
tržeb, jejíž zkušební provoz 
začne krátce po říjnových 
volbách. Naostro se rozjede 
od prosince, tedy na začátku 
adventního období. Spuštění 
podobných registrů přitom 
vždy provázely problémy. 

Babiš tvrdí, že EET postupně 
přinese 18 miliard korun 
ročně.

Právě lídr ANO se nechává 
nejvíce vidět, jako ministr 
je však průměrný. Jeho sliby 
o vyrovnaném rozpočtu vza-
ly za své, deficit snižuje jen 
mírně. Nyní se chlubí 
rozpočtovým 
přebytkem 
přes 
pětase-
dmdesát 
miliard. 
Podle 
Babiše 
to ovliv-
nil lepší 
výběr 
daní, 
což je 
jeho 
stěžejní 
téma. 

Naopak váznou centrální 
nákupy, pomocí nichž chtěl 
ušetřit desítky miliard. Už 
přiznal, že se mu to nepo-
daří.

Asi nejproblematičtější je 
Babišova personální politi-
ka. Až na jednu náměstkyni 

se s ním rozloučilo kom-
pletní vedení Celní 

správy. Na pade-
sát lidí včetně 

manažerů 
odešlo také 
z Úřadu pro 
zastupování 
státu ve 
věcech ma-
jetkových. 
V debatách 
o podobě 
státních 
financí na 

příští rok, ministrovi schází 
náměstek pro tuto oblast. 
Poslanci z rozpočtového 
výboru si stěžují, že s nimi 
pokaždé jedná někdo jiný.

Docela vidět jsou ministři 
dopravy a spravedlnosti Dan 
Ťok a Robert Pelikán. Ne 
však kvůli úspěchům. Ani 
za dva a půl roku nedokázal 
rezort dopravy nalézt nové-
ho provozovatele mýtného 
systému. Vláda proto musela 
prodloužit smlouvu s firmou 
Kapsch, která si přijde na 
dalších šest miliard.

Zmateně působí ministr 
spravedlnosti Pelikán, 
který se rozhádal s ce-
lou právnickou obcí, 
tedy se soudci, žalobci, 
advokáty i právními 
teoretiky. Jeho stěžejní 

norma o státním zastupitel-
ství míří pod stůl.

S nákupy zápolí ministr 
obrany Martin Stropnický. 
Přestože má už třetího 
náměstka pro vyzbrojování, 
problém s neutracenými mi-
liardami přetrvává. O něco 
úspěšnější je ministryně pro 
místní rozvoj Karla Šlechto-
vá, která prosadila rozsáhlou 
novelu zákona o veřejných 
zakázkách. Téměř nevidi-
telný je poslední člen vlády 
za ANO, ministr životního 
prostředí a Babišův chráně-
nec Richard Brabec.

ministrům za ano se příliš nedaří

Pavel Otto

Po nuceném odchodu 
z Poslanecké sněmovny po 
volbách v roce 2010, kdy 
KDU-ČSL nepřekročila pěti-
procentní hranici, si strana 
po minulém parlamentním 
klání opět užívá vládní 
angažmá. I když se předseda 
lidovců, vicepremiér pro 
vědu Pavel Bělobrádek, 
občas pustí do koalič-
ních partnerů, trvalejší 
spory z těchto přestřelek 

nevznikají. V hádkách 
s ANO se často při-
klání k premiérovi 
Bohuslavu Sobot-
kovi (ČSSD).

Podle Bělobrád-
ka se zatím partaji 
podařilo splnit 
přes polovinu toho, 
co slíbila voličům. 
Prosadila napří-

klad zvýšení 
slevy na 
dani na dru-
hé a třetí 
dítě či vrá-
cení slevy 
pracu-
jícím 

důchod-
cům. To 
prý svědčí 
o tom, že 

strana nepo-
máhá jen 

plnit programy jiných a není 
„jazýčkem na vahách“, ale 
dokáže prosazovat i své 
priority.

„Klidná síla“ také 
na rozdíl od ČSSD 
a ANO ještě neměnila 
žádného ze svých tří 
ministrů. Socialisté už 
nahradili šéfa rezor-
tu školství Marcela 
Chládka, Babišovo 

hnutí pak tři ministry – Věru 
Jourovou, Helenu Válkovou 
a Antonína Prachaře.

Lidovci si užívají vládnutí

Co se nepovedlo
 Personální problémy  

v rezortu financí
 Mýtné bude dál vybírat  

firma Kapsch
 Zastavila se výstavba dálnic
 Rozhádaná právní obecSplněno

 S pomocí ČSSD a lidovců 
elektronická evidence tržeb
 Kontrolní hlášení k DPH
 Cenzura internetu kvůli 

nelegálnímu on-line hazardu
 Registr bankovních účtů

Co se nepovedlo
 Výjimka z elektronické  

evidence tržeb  
pro farmářské trhy

 Spory kolem výměny šéfky 
Technologické agentury

Splněno
 Sleva na dani na druhé  

a třetí dítě
 Vrácení slevy pracujícím 
důchodcům důchodového  

systému



| 6 | byznys

n Celorepubliková 
akce za 200 milionů 
korun pomůže přede-
vším lokálním staveb-
ním firmám.

Jan Šindelář

Menší stavební firmy v re- 
gionech mohou zhruba od 
poloviny srpna vyhlížet vlnu 
zakázek od železničářů. 
Správa železniční dopravní 
cesty chystá sérii drobných 
oprav nejzanedbanějších 
nádražních budov. Vesměs 
přitom půjde o práce, jež ne-
vyžadují stavební povolení, 
jako opravy střech a komínů, 
výměny oken, nové nátěry či 
obnovení fasády.

Původně přitom mělo letos 
dojít už na „řádné“ rekon-
strukce. Kvůli zpožďujícímu 
se převodu nádraží od Čes-
kých drah ale stihne správa 
železnic vyhlásit první ten-
dry nejdříve až na přelomu 
roku. Předtím navíc bude 
muset vyřešit jeden zásadní 
problém: sehnat odborníky, 

kteří tendry připraví. SŽDC 
se dosud totiž pozemním 
stavitelstvím nezabývala. 

Sami železničáři tak 
letošní „přechodovou“ akci 
nazývají okrašlovací. Celkem 
při ní chtějí utratit za desítky 
stanic do konce roku téměř 
200 milionů korun. „Půjde 
o zakázky menšího rozsahu, 
oslovíme lokální dodava-
tele,“ řekl náměstek 
ředitele SŽDC pro 
správu majetku 
Tomáš Drmo-
la. Na jeho 
seznamu je 
více než 
150 stanic, 
například 
Ivančice, Blan-
sko, Bystřice 
pod Hostýnem, 
Dobronín nebo Skali-
ce nad Svitavou.

„Není to nic pro velké hrá-
če, ale pro regionální firmy je 
každá taková zakázka v době 
děsivého pádu stavebnictví 
velkým přínosem a pomůže 
ten pád zmírnit,“ řekl prezi-
dent Svazu podnikatelů ve 
stavebnictví Václav Matyáš. 

Připomněl, že stavebnictví 
od ledna do května meziroč-
ně kleslo o devět procent.

Podstatně větší sousto 
ovšem pro stavbaře chystají 
železničáři na příští léta. 
Zatímco letošní okrašlování 
má plošně zalátat nejviditel-
nější vady, od příštího roku 
chce SŽDC jako novopečený 
majitel nádraží začít s gene-

rálními rekonstrukce-
mi velkých stanic. 

Ty už by mohly 
zajímat i velké 
firmy.

Správa 
železnic chce 
v příštích 
šesti letech 

investovat kaž-
doročně alespoň 

miliardu. Cílem je 
postupně zrekonstru-

ovat dvě stovky nejvytíženěj-
ších stanic, kterými prochází 
80 procent pasažérů na že-
leznici. Seznam železničáři 
kvůli tlaku regionálních po-
litiků tají, ředitel SŽDC Pavel 
Surý v minulosti jmenoval 
například České Budějovice, 
Vsetín nebo Otrokovice.

Železničáři budou 
okrašlovat nádraží

Železnice sobě. V letošní akci SŽDC půjde vesměs o práce, jež nevyžadují stavební povolení, jako 
opravy střech a komínů, zvelebení toalet, nové nátěry či obnovení fasád.
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SŽDC
chce v příštích 

šesti letech investovat 
každoročně alespoň

miliardu
korun na generální 

rekonstrukce velkých 
stanic.

Marek Schwarzmann

Zotavení ekonomiky a zlep-
šení spotřebitelské nálady 
v uplynulém roce vedly 
k opětovnému růstu počtu 
vydaných kreditních karet 
v Česku. Množství kreditek 
v oběhu překonalo v letoš-
ním prvním kvartálu hrani-
ci 2,2 milionu kusů, čímž se 
takřka vyrovnalo rekordu 
z roku 2012. Výhodnost 
a zajímavost 
kreditek 
však začíná 
ovlivňovat 
další nega-
tivní prvek: 
politika 
Evropské 
unie, na kte-
rou banky 
zareagovaly 
ořezáváním 
bonusových 
programů.

„Byli 
jsme nuceni reagovat na 
evropskou regulaci, zúžil se 
prostor pro nabízení peněž-
ních odměn za používání 
karty,“ potvrdila za Českou 
spořitelnu mluvčí Kristý-
na Dolínek Havligerová. 
Odměnu za každou platbu 
kartou u stávajících kre-
ditních karet budou klienti 
dostávat do konce srpna, 
pak vejde v platnost nový 
model služby. Také další 
banky deníku E15 potvrdily, 

že se u kreditních karet 
rozhodly přistoupit k mír-
ným úpravám podmínek.

EU v listopadu loňské-
ho roku zavedla regulaci 
mezibankovního poplatku, 
takzvaného interchange 
fee, u kreditních karet na 
pouhých 0,3 procenta. To 
sice teoreticky znamená, 
že obchodníci jsou motivo-
váni přijímat platby i těmi-
to kartami, na druhé straně 

se ale staly 
ke kreditkám 
navázané 
bonusové 
programy 
pro jejich 
vydavatele 
mnohem 
méně vý- 
hodné.

Na kredit-
kách totiž 
standard-
ně činily 
poplatky za 

transakci přes 1,5 procenta, 
u vybraných „exkluzivních“ 
či „speciálních“ typů i přes 
tři procenta. Právě z nich 
a dalších obchodních pach-
tů banky mohly u kreditek 
nabízet uživatelům služby 
typu „dvě procenta z náku-
pu zpět na kartu“, „sleva 
XY procent u obchodníka“ 
nebo „příspěvek na penzi 
za určitý objem měsíčních 
plateb“ a podobně. 

  Více na webu Finexpert.cz

bonusové programy 
u kreditek se brzy 
stanou minulostí

Banky reagují 
na evropskou 
regulaci, prostor 
pro nabízení 
peněžních odměn 
za používání karty 
se jim prý zúžil.

pozor, změna. Snížení mezibankovního poplatku je natolik 
razantní, že je obtížné dlouhodobě zachovat všechny benefity 
karet ve stávající podobě, tvrdí banky.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/bonusovym-programum-u-kreditek-zvoni-hrana-1312506
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n Hlavní byznys 
banky oproti loňsku 
zeslábl, výsledkům 
pomohl prodej po-
dílu ve Visa Europe, 
konkrétní částku ale 
banka nezveřejnila.

Jaroslav Bukovský

Česká a slovenská UniCre-
dit vydělala v letošním 
prvním pololetí 3,5 mi- 
liardy korun, tedy o takřka 
12 procent více než loni. 
Výdělky banky z hlavních 
pilířů byznysu se však 
oproti loňskému roku sní-
žily. Výsledkům však vedle 
nižších nákladů na špatné 
úvěry pomohl prodej podílu 
v kartové asociaci Visa 
Europe. Konkrétní inkaso-
vanou částku však banka 
odmítla uvést.

„Nízké úrokové sazby 
a sílící konkurenční boj na 
bankovním trhu se projevu-
jí v mírném poklesu čistých 
výnosů z úroků i poplatků 
a provizí. Zvyšující se regu-
latorní požadavky mají dal-
ší dopady na růst správních 
nákladů bank včetně té 
naší,“ uvedl finanční ředitel 
české a slovenské UniCredit 
Gregor Hofstaetter-Pobst.

Příjmy z poplatků klesly 
bance oproti loňskému 
prvnímu pololetí o bezmála 
dvě procenta, o 2,3 pro-
centa pak zeslábl i příjem 
z úroků. Objem klientských 
úvěrů přitom vzrostl o té-
měř pět procent. Výsledky 
zatížily i regulatorní nákla-
dy, zejména odvody do pro-
tikrizového Rezolučního 
fondu a do Fondu pojištění 
vkladů přidaly k loňské 
sumě správních nákladů 
takřka 14 procent navíc. 

Unicredit zvýšila 
pololetní zisk 
o 12 procent

Prodej nových osobních aut 
od ledna do července vzrostl 
meziročně o 12,5 procenta na 
151 517 vozů. Samotný čer-
vencový prodej ale poprvé od 
konce loňského roku klesl. 
Oproti předchozímu měsíci 
byl nižší o 27,1 procenta, me-
ziročně klesl o 12,5 procenta. 
Taková jsou čísla Svazu 
dovozců automobilů.

První je značka Škoda, 
která za sedm měsíců mezi-
ročně zvýšila odbyt 

o 32,4 procenta na 49 088 vo- 
zů. V červenci ale registrace 
nových vozů značky Škoda 
klesly proti loňsku o 1712 na 
5430 vozů. Nejprodávaněj-
šími modely jsou na českém 
trhu Škoda Octavia, Fabia, 
Superb, Rapid a Hyundai i30. 
Více než 74 procent automo- 
bilů koupily firmy. Benzi- 
nový agregát mělo přes 
54 procent aut a necelých 
43 procent mělo dieselový 
motor. /čtk/

Češi přestali v létě 
kupovat nová auta

n Na tuzemský trh se 
ve velkém vrhl němec-
ký rodinný koncern 
Roth Industries. Poří-
dil si dva východočes-
ké závody na sanitární 
techniku.

Daniel Novák

Tuzemský producent sani-
tární techniky Roltechnik 
změnil majitele. Firmu osm 
let ovládal fond soukromé-
ho kapitálu spadající pod 
společnost Genesis Capi-
tal. Novým majitelem se 
stala německá skupina Roth 
Industries. Spolu s Genesis 
Capital prodali menšinový 
podíl rovněž tři vrcholoví 
manažeři firmy. 

„Nákup společnosti Rol-
technik znamená důležité 
nasměrování ve prospěch 
další internacionalizace 

našich obchodních aktivit 
a rozšíření produktových 
řad v oblasti sanitárních 
systémů,“ uvedl Matthias 

Donges, generální ředitel 
Roth Industries.  

Fond privátního kapitálu 
vstoupil do východočes-

kého podniku v roce 2008. 
Rodinná firma tehdy řešila 
nástupnictví. Původní ma-
jitel si vybral nástupce, ten 

však potřeboval finančního 
partnera na další rozvoj. 
Následně se dohodl s Gene-
sis Capital.  

Cenu aktuální transakce 
žádná ze stran nezveřejnila. 
Něco však mohou nazna-
čovat výsledky firmy. Loni 
v čistém vydělala téměř de-
set milionů korun, provozní 
zisk měla osmnáct milionů, 
a to při tržbách 383 milionů 
korun. Za Roltechnik tedy 
Němci mohli zaplatit vyšší 
desítky až nižší stovky mi- 
lionů. Při transakci asistova-
la pražská kancelář poraden-
ské společnosti EY.

Roltechnik má nyní v tu-
zemsku dva výrobní závody. 
Firma založená v roce 1991 
je aktivní na patnácti trzích. 
Konkuruje si například s dal-
ším českým hráčem Ravak 
nebo se značkou Laufen ze 
španělského konglomerátu 
Roca. Laufen rovněž vyrábí 
v Česku.  Více e15.cz

Český roltechnik ovládli němci

Letošní prodej nových osobních vozů v Česku 

 Pramen SDA

Škoda VW Hyundai Ford Dacia Renault Kia Peugeot Opel Seat

registrace od ledna
do července 2016

45834916507352495554
7301

8675

12 028

15 030

49 088

32,4 %

9,9 %

7,9 %

5,7 %
4,8 %

3,7 % 3,5 % 3,3 % 3,2 % 3,0 %

Firma s tradicí. Německou skupinu Roth Industries vlastní stále zakladatelská rodina Rothů. 
Mezinárodně působící holding zaměstnává kolem 1200 lidí.
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Chemičce Deza klesly 
tržby téměř o čtvrtinu

Tržby valašskomeziříčské 
chemičky Deza, která 
zpracovává dehet a surový 
benzol, se loni snížily 
o 24 procent na 7,795 mi- 
liardy korun. Chemičce 
také klesl zisk před zdaně-
ním na 603 milionů korun, 
v roce 2014 zisk činil 
741 milionů korun. Pokles 
tržeb způsobily klesající 
ceny ropy, která ovlivňuje 
ceny výrobků podniku, 
zejména oleje na výrobu 
sazí a benzenu. 

Forbes: Vítek ovládl 
luxusní hotely na Hvaru
Podnikatel Radovan Vítek 
ovládl sedm luxusních ho-
telů na ostrově Hvar. Pod-
le webu měsíčníku Forbes 
odsouhlasilo minulý týden 
chorvatské Centrum pro 
restrukturalizaci státní-
ho majetku prodej svého 
téměř třetinového podílu 
v resortu Sunčani Hvar 
do rukou Vítkovy skupiny 
CPI PG. Podíl měl Vítka 
přijít na zhruba půl mi- 
liardy korun. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nemci-koupili-ceskeho-vyrobce-sprchovych-koutu-roltechnik-1312486


Mexiko může prodat 
čtvrtinu své produk-
ce ropy za 49 dolarů 
za barel. 

Jan Stuchlík

Už podruhé v posledních 
dvou letech se může Mexiko 
těšit na miliardy dolarů, které 
získá z prodeje ropy díky 
prozíravému zajištění 
proti poklesu ceny 
suroviny. Mexiko 
nakoupilo 
opce, které 
mu umožní 
prodat až 
čtvrtinu 
mexické 
produkce za 
49 dolarů za 
barel. Letos se 
barel mexické ropy 
prodával podle výpočtů 
agentury Bloomberg za 32,40 
dolaru. Konečný zisk bude 
záležet na tom, jak se cena 
ropy bude vyvíjet do listo-
padu, kdy letošní zajištění 
končí.

Loni se Mexičanům, jejichž 
státní rozpočet je na pří-
jmech z ropy závislý z jedné 
pětiny, povedlo trefit ještě 
atraktivnější cenu. Minis-
terstvo financí vsadilo na 
ropu za 76,40 dolaru za barel. 
V průměru se však na trhu 
surovina prodávala za  

49 dolarů. Celkem tak mexic-
ký rozpočet vydělal  
6,4 miliardy dolarů. Překonal 
tak dosavadní rekord z roku 
2009, kdy zajištění proti 
poklesu cen přineslo do roz-
počtu 5,1 miliardy dolarů.

„Mexické vládě se díky 
dobrému zajištění povedlo 
zmírnit dopad poklesu cen 
ropy na veřejné finance,“ 
říká Carlos Capistran, 
ekonom pro Mexiko v Bank 

of America. Zatímco 
loni za zajištění 

vláda zaplatila 
772 milionů 

dolarů, letos 
už je to více 
než miliardu 
dolarů. 

Mexické 
minister-

stvo financí 
nechce zatím 

komentovat možné 
parametry zajištění 

na příští rok. Vývoj cen ropy 
ale naznačuje, že potřetí 
v řadě už by miliardové zisky 
přinést nemělo. Dvacítka 
analytiků oslovená agentu-
rou Bloomberg odhaduje, že 
ropa by příští rok měla zdra-
žit na průměrných 57 dolarů 
za barel. Finanční nástroj tak 
bude hrát více roli pojistky 
před nečekaným obratem na 
trhu. Z velkých producentů 
ropy je Mexiko jediné, které 
se každoročně proti zlevnění 
ropy pojišťuje.

Mexiko vydělá 
na ropě
miliardy dolarů 
díky zajištění
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rio tinto

Nadnárodní těžařská společnost hospodařila v prvním pololetí se ziskem 
1,56 miliardy dolarů, což je meziroční propad o 47 procent a zároveň 
nejméně za posledních 12 let.

UniCredit

Bankovní skupině vzrostl ve druhém čtvrtletí zisk o 75 procent na  
916 milionů eur. Zisk podpořily nižší náklady a příjmy z prodeje majetku. 

time Warner

Mediální firma uvedla, že čistý zisk jí klesl o 2,2 procenta na 951 milionů 
dolarů, zatímco tržby se snížily o 5,3 procenta na 6,95 miliardy dolarů. /čtk/

Výsledky

n Mohutný výprodej 
způsobila zpráva o vý-
razně nižší dividendě.

Jaroslav Bukovský

Komerční banka dokázala 
v pololetí uhájit růst zisku jen 
díky prodeji podílu v karetní 
asociaci Visa Europe.
Nebýt inkasované miliardy ko-
run, zisk banky by oproti loň-
sku o deset procent propadl. 
Včetně mimořádného výnosu 
z podílu ve Visa vydělala banka 
za prvních šest měsíců roku  
6,7 miliardy korun, o nece-
lé procento více než loni. 
„Finanční výkonnost je silně 
zasažena situací extrémních 

úrokových sazeb a zvyšováním 
nákladů vyvolaných regulací,“ 
uvedl k výsledkům šéf banky 
Albert Le Dirac’h.

Šok pro investory zname-
nala i změna v dividendové 
politice, Komerční banka tváří 
v tvář sílícím požadavkům na 
kapitál snížila vyplácený podíl 
ze zisku, dividenda z letošní-
ho výdělku by tak v krajním 
případě mohla takřka o třetinu 
klesnout. Trh na výsledky 
reagoval hromadným výprode-
jem, hodnota Komerční banky 
na burze se tak jen během 
středy propadla o více než  
15 miliard korun. 

Hlavní zdroje byznysu ban-
ky v pololetí zeslábly. Nepřízni-
vý mix událostí doplnila horší 

platební kázeň z řad firemních 
dlužníků, banka tak zaúčtovala 
šestkrát vyšší oprávky vůči 
špatným úvěrům než loni. 

Investoři sázející na dividen-
dový příjem napřesrok zřejmě 
utrpí. Zatímco letos vyplatila 
Komerční banka na dividen-
dách 92,5 procenta loňského 
zisku, v příštím roce to bude 
zřejmě podstatně méně. Podle 
banky by se mohla výplatní 
politika vrátit do roku 2014. „To 
by znamenalo výplatu 60 až  
70 procent zisku,“ soudí ana-
lytik Patria Research Václav 
Kmínek. Zatímco tak letos 
banka vyplácí dividendu  
310 korun na akcii, napřesrok 
by při obdobném zisku klesla 
na 201 až 234 korun. 

Komerční banka 
vylekala akcionáře

Mexický rozpočet 
díky zastropování cen 

ropy vydělal 

6,4
miliardy dolarů.  

V příštím roce ale může 
mexická vláda 

prodělat. 

Mateřská Société Générale ve 
druhém čtvrtletí zvýšila čistý 
zisk o osm procent na  
1,46 miliardy eur. Bez 
započtení podílu ve Visa 
Europe, který Société Générale 
prodala za téměř tři čtvrtě 
miliardy eur, by čistý zisk 
banky ve druhém čtvrtletí 
stagnoval. 

Akcie banky reagovaly na 
výsledky takřka čtyřprocentním 
růstem.

Stagnace 
Société Générale

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,322

Čína 1 3,643

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,035

Chorvatsko 1 3,606

Japonsko 100 23,871

Kanada 1 18,420

Maďarsko 100 8,694

Norsko 1 2,864

Polsko 1 6,268

Rusko 100 36,242

Švédsko 1 2,842

Švýcarsko 1 24,932

Turecko 1 8,016

USA 1 24,143

Velká Británie 1 32,220

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 3. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,00 -0,96

ČEZ 458,10 0,07

Erste Bank 615,00 -0,81

Fortuna 90,40 -0,66

Kofola 430,00 -1,15

KB 900,00 -8,29

Moneta 72,50 -1,23

O2 CR 228,00 -2,44

Pegas 799,10 0,96

Philip Mor. ČR 13 160,00 -0,21

TMR 645,00 0,00

Unipetrol 173,00 1,05

VIG 463,40 0,41

Celkový objem (v tisících korun) 1 371 417,05

Akcie na pražské burze 3. 8. 2016 

Fo
to

 č
tk



n Počet civilních obětí 
ostřelování a explozí 
min se na východě 
Ukrajiny nebezpečně 
zvyšuje, v červnu se 
oproti květnu zdvoj-
násobil.

V červnu podle komisaře 
OSN pro lidská práva Zajda 
Raada Husajna bylo zraněno 
nebo zabito na východní 
Ukrajině 69 lidí, v červenci 
bylo obětí ještě o čtyři více. 
Obě strany konfliktu, tedy 
proruští separatisté i jednot-
ky ukrajinské armády, podle 
Husajna trvale porušují do-
hodnuté příměří. Od loňské-
ho srpna je situace v oblasti 

nejdramatičtější. „Civilisté 
se znovu musejí ukrývat 
v improvizovaných krytech. 
Cena za porušování příměří 
je pro ženy, muže i děti příliš 
vysoká,“ uvedl komisař OSN.

Zjištěné civilní oběti 
dokazují, že nutnost ochrany 

obyvatelstva před následky 
války ignoruje jak ukrajinská 
armáda, tak povstalci, řekl 
dále a vyzval obě bojující 
strany, aby dodržovaly usta-
novení minských mírových 
dohod uzavřených loni 
v únoru.  /čtk/
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Propad  
investic  
brzdí  
ekonomiku

Investice v letošním roce 
brzdí ekonomický růst. 
I když po revizi dat ze strany 
Českého statistického úřadu 
již nevypadá propad investic 
tak dramaticky, jedná se 
stále o citelné snížení. Naše 
odhady ukazují, že investice 
budou klesat i ve druhém 
čtvrtletí a i jejich růst ve 
druhé polovině roku bude 
slabý. Je pravda, že jejich 
meziroční pokles se dá přičíst 
dočerpávání evropských 
fondů v loňském roce, které 
výrazně zvýšilo srovnávací 
základnu. Na druhé straně 
na rozdíl od domácí spotřeby 
nebo zahraničního obchodu 

se objem investic ještě nedo-
stal na předkrizová maxima 
z roku 2007.

Co tedy investicím brání? 
Hlavním důvodem je chybějící 
poptávka. Ekonomický růst 
největších českých obchodních 
partnerů zůstává slabý. Navíc 
vývoj světové ekonomiky 
v současnosti podléhá několi-
ka rizikům. Ať už jde o nejisto-
tu spojenou s odchodem Velké 
Británie z EU nebo obavy 
o průběh reformy čínského 
hospodářství. Dalším důvo-
dem je teprve rané stadium 
nových programů pro čerpání 
z fondů EU. Mění se pravidla, 
čemuž se musí přizpůsobovat 
jak státní správa, tak i čerpají-
cí podniky. Do budoucna může 
investicím bránit situace na 
trhu práce. Nízká nezaměst-
nanost nutí firmy zvyšovat 
mzdy, aby si udržely své 
zaměstnance. Poslední údaje 
naznačují, že firmy si ukrajují 
ze svých ziskových marží, aby 
zvýšily kompenzace svým za-
městnancům. Při současném 
mzdovém růstu to ale ještě 
problém není.     

Autor je analytikem v Komerční bance

Z parketu

Viktor Zeisel

Německo do roku 2030 inves-
tuje do dopravní infrastruk-
tury téměř 270 miliard eur.
Počítá s tím plán výstavby 
silniční, železniční a vodní 
sítě, který dnes schválila 
německá vláda. Zlepšit by se 
mělo díky tomu i dopravní 
spojení s Českou republikou. 
Mezi prioritní projekty totiž 
patří železnice z Norimberku 
k českým hranicím a počítá 
se i s lepším spojením ve smě-
ru na Berlín. Německé minis-

terstvo dopravy odhaduje, že 
osobní doprava ve spolkové 
republice do roku 2030 opro-
ti roku 2010 stoupne  
o 12,2 procenta. Nákladní 
doprava by se ve stejném 
období měla zvýšit dokonce 
o 38 procent. 

Z částky 270 miliard eur 
investuje spolková republika 
49,4 procenta do silnic,  
41,3 procenta do železnic 
a 9,3 procenta do vodních 
cest.  /čtk/

německo chce 
giganticky investovat

Z hongkongské Bitfinex 
zmizely bitcoiny za  
65 milionů dolarů.

Jan Vávra

Cena bitcoinu se po předcho-
zích měsících růstu prudce 
propadla, stojí za tím hacker-
ský útok na jednu z největších 
burz, kde lze s danou krypto-
měnou obchodovat. Z hong- 
kongské Bitfinex, která je 
z dolarových burz kryptoměn 
dokonce největší na světě, zmi-
zely bitcoiny v hodnotě 65 mi-
lionů dolarů.  Zároveň zazníva-

jí hlasy, které mírní případnou 
paniku a obavy o budoucnost 
bitcoinu a obchodování s ním. 
„Ano, je to velká rána a v krát-
kodobém horizontu závažná 
událost. Bitcoin se však již 
dříve dokázal z podobných 
útoků oklepat,“ říká pro agen-
turu Bloomberg Fred Ehrsam, 
spoluzakladatel směnárny 
kryptoměn Coinbase.

Odkazuje tím zejména ke 
krachu tokijské bitcoinové 
burzy Mt. Gox přede dvěma 
lety, která byla tou dobou 
dokonce největší na světě. 
Hodnota dané kryptoměny 
pak klesla o 20 procent, nyní 

se prodává za 564 dolarů za 
jeden bitcoin.  názory str. 12

Útok hackerů poslal 
bitcoin prudce dolů 

V Dubaji vzplálo letadlo

Na letišti v Dubaji včera při 
přistání havarovalo letadlo 
společnosti Emirates na 
lince z Indie, na palubě 
mělo téměř 300 lidí. Podle 
prvních zpráv se incident 
obešel bez obětí, letiště ale 
zastavilo až do odvolání 
provoz.

Italská policie zatkla 
exšéfa banky Consoliho 
Bývalý generální ředitel 
italské banky Veneto Banca 
Vincenzo Consoli byl zatčen 
pro podezření z klamání 
regulátorů a z manipulací 
na trzích. Úřady zajistily 
majetek za 1,8 milionu eur. 
/čtk/

Krátce

na Donbasu hromadně 
umírají civilisté, hrozí válka

648,00 646,37
620,89

608,00

545,90
564,21

Vývoj cen bitcoinu  
(v amerických dolarech)

Pramen investing.com
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U olympijského oblečení  
nám o zisk ani tak nejde
n V bílých kalhotách či sukních, 
v pruhatém saku a s barevným 
kloboukem na hlavě vyrazí čeští 
sportovci na slavnostní zahájení letních 
olympijských her v Rio de Janeiru. Vše 
pochází z dílny společnosti Alpine Pro, 
výrobce sportovního a outdoorového 
oblečení a bot. Olympijský Londýn před 
lety uchvátily holinky, zimnímu Soči 
kralovaly beranice. „Co zaujme letos, 
se teprve ukáže. Mohou to být žabky, 
kšiltovky, anebo třeba klobouky,“ říká 
zakladatel a spolumajitel Alpine Pro 
Václav Hrbek.

Hana Filipová

 Letenku do Ria získalo 
106 českých sportovců, ma-
jiteli vašeho olympijského 
oblečení jsou i partneři nebo 
členové výpravy. Kolik dal-
ších lidí si bude moci koupit 
kousky z kolekce pro Rio?
Připravili jsme zhruba 
120 tisíc kusů a doufáme, 
že to prodáme. Jde o kolekci 
pro nástup, oblečení pro 
slavnostní ceremoniály či na 
zakončení her, ale i sportovní 
volnočasovou kolekci. 

 Olympijské oblečení jste 
začali nabízet v květnu. Už 
máte první čísla, jak úspěš-
ně se prodává?
Prodává se velice dobře. 
V maloobchodním prodeji 
předpokládáme tržby kolem 
12 milionů korun a podobně 
u našich velkoobchodních 
partnerů. Například jen pro 
Procter & Gamble jsme vyro-
bili tři tisíce triček.

 O co je největší zájem?
U zákazníků nyní vedou 
bavlněná trika Emila a Jamie 
s nápisem Czech Republic. 
Dost záleží na ceně. Klo-
bouky jsou levné, prodávají 
se dobře od prvního dne 
uvedení. Ponožky, které jsou 
také relativně levné a mohou 

sloužit jako dárek, se prodá-
vají skvěle. Naopak nejdražší 
je membránová bunda. 

 Jsou celkově olympijské 
kolekce u zákazníků oblíbe-
né? Kolik kusů jste prodali 
při minulých hrách?

Když se podívám zpátky, na-
příklad zboží pro Vancouver 
nebylo tolik, ale prodávalo 
se celkem dobře. Pro Londýn 
jsme toho nakoupili opravdu 
hodně, protože to byla velká 
– letní – olympiáda, byla 
blízko, takže jsme si říkali, že 
zájem bude větší.

Třeba v Soči byly nejpro-
dávanější beranice, byl to asi 
nejpovedenější a nejokatější 
kousek kolekce, podobně 
jako v Londýně holinky. 
Těch hned za první týden 
her zmizelo dva tisíce párů, 

| 10 | ROZHOVOR se zakladatelem a spolumajitelem alpine pro VáclaVem Hrbkem

což bylo vše, co jsme na 
prodej měli.

 Je z hlediska prodejů vel-
ký rozdíl mezi zimní a letní 
olympiádou?
Záleží, jak se na to podíváte. 
Zimní bundy jsou drahé 
položky, můžou stát šest až 
sedm tisíc korun, což každý 
nechce investovat. Není to 
úplně dlouhodobá záležitost 
nosit motiv olympiády.

Ale jsou dva ukazatele: 
v počtu kusů bude zimní 
kolekce vždycky méně 

exponovaná, protože triček 
se prostě vždycky prodá víc. 
Ale v penězích nemusí být 
rozdíl tak velký.

Ale máme za sebou zatím 
jen jednu letní – londýnskou 
– olympiádu a tam to, mys-
lím, trochu zkreslovala blíz-
kost i to, že relativně hodně 
Čechů v Anglii žije. Také tam 
poměrně dost lidí letělo. Což 
samozřejmě u Vancouveru, 
Soči, ale ani u Ria nehrozí.

 Londýnská kolekce se 
poměrně úspěšně prodáva-

la i v cizině. To asi v Brazílii 
nezvládnete…
Ono je to poměrně složi-
té. My i olympijský výbor 
máme práva na využití 
motivu olympijských kruhů 
jen na území České republi-
ky a prodej v zahraničí není 
vždycky možný. Víceméně 
to záleží na libovůli olym-
pijského výboru v dané 
zemi. Ve Velké Británii 
jsme dostali souhlas, že 
v Českém domě můžeme 
kolekci prodávat, v Brazílii 
to bude něco podobného. 

 V Soči byly 
nejprodávanější 
beranice, byl to 
asi nejpovedenější 
a nejokatější kousek 
kolekce, podobně jako 
v Londýně holinky. 
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Vystudoval 
pražskou 
VŠE. Během 
studií v roce 
1998 založili 
se spolužákem 
Vladislavem Fedošem 
firmu Alpine Pro, která 
vyrábí a prodává sportovní 
a outdoorové oblečení, 
vybavení, doplňky a obuv. 
Alpine Pro, jejímž je Hrbek 
majoritním vlastníkem 
a ředitelem designu a realizace, 
se v roce 2009 stala 
oficiálním partnerem Českého 
olympijského výboru. Smlouvu 
má prozatím do letošního 
roku, o další možné spolupráci 
bude jednat po hrách v Riu. Za 
fiskální rok 2015/2016 směřuje 
Alpine Pro k obratu 750 milionů 
korun a zisku v nízkých 
desítkách milionů. V Česku 
zaměstnává asi 350 lidí, v Číně 
až 200. Hrbek je ženatý, má 
jedno dítě. Rád běhá, jezdí na 
kole a na běžkách.

Václav  
Hrbek (43)
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to, co v minulých kolekcích, 
co tehdy bylo naprosto nové 
a unikátní. Ony ani ty mate-
riály nejsou každé dva roky 
znovu vylepšované.

 Když pominu olympij-
skou kolekci a věci, které 
se týkají zimní sezony, jak 
daleko dopředu vlastně 
šijete?
Už teď máme navrženou 
kolekci pro období pod- 
zim/zima roku 2017/2018 
a začínáme vzorovat. Ale 
rozdělané máme současně 
vlastně čtyři kolekce.

Ale není to tak, že bychom 
svým distributorům v cizině 
dávali právě tuto kolekci 
k prodeji. Je to do velké míry 
závislé na národní hrdosti, 
takže, myslím, by stejně 
nebyla v jiných zemích tak 
úspěšná.

 Jak dlouho trval vývoj 
od prvotního návrhu až do 
finální podoby?
Máme vždy podepsaný čtyř-
letý olympijský cyklus. Co se 
týká samotné letní olympiá-
dy, kolekce vzniká zhruba 
dva roky dopředu. Začíná 
se motivem – v letošním 
případě je to Emil Zátopek. 
Motiv se pak rozpracovává 
a zjišťuje se, co konkrétně se 
z té inspirace může použít. 
Pak vznikají jednotlivé ná-
vrhy, které se připomínkují, 
řeší se barevnosti a podobně. 
Vyjadřuje se k tomu poměr-
ně dost lidí, takže třeba jen 
tahle část zabere skoro rok.

Je to tak, že sportovní 
kolekci jsme navrhli a vyro-
bili my a kolekci pro nástup 
navrhl salon E. Daniely. Část 
věcí z toho pak vyráběli oni 
a část my.

 Byly tam nějaké zásadní 
zádrhele, kvůli kterým jste 
se nemohli pohnout dál?
Nemůžu říct, že by tam bylo 
něco zásadního. Ne že by 
všechno proběhlo hladce, 
ale jde hodně o komunikaci 
a kompromisy.

 Byl nějaký kompromis 
už na vás osobně třeba moc? 
Nevybavuji si. Mně se 
hodně líbí barevnost, dívám 
se na to z té designérské 
stránky. Čím originálnější, 
neobvyklejší – i když zas 
ne úplně výstřední – to je, 
tím líp. Podle mě je kolek-
ce povedená. Vím, že lidé 
na sociálních sítích píší, 
že je to na ně moc divoké. 
Ale to je Brazílie. Brazílie 
je divoká, barevná a chtěli 
jsme to v oblečení promít-
nout. Další olympiáda bude 
v Jižní Koreji, pak v Japon-
sku a uvidíme, jak to bude 
vypadat tam.

 Kolekci pro nástup 
vévodí pruhatá saka. Prý to 
vypadá jak vězeňský mun-
dúr. To zamrzí, ne?
U sak je to vždycky problém. 
Můžete udělat jednobarevná, 
jako byla v Londýně, anebo 
nějaká jiná, výstřednější, 
třeba jen pruhatá. Věděli 
jsme, že určitě někdo zmíní 
vězeňský motiv, ale stojíme 
si za tím.

 Kolik jste investovali do 
celého vývoje a výroby?
To nemohu říci, jsme vázáni 
smlouvou s Českým olympij-
ským výborem.

 Jak máte spočítanou ná-
vratnost? Kdy budete spoko-
jeni, že jste aspoň z nějakého 
pohledu na nule, případně 
v plusu? Anebo je pro vás 
v pořádku, když na olympij-
ské kolekci proděláte?
My se na ten projekt nedívá-
me primárně ekonomicky. 
Jde hlavně o marketing. Jsme 
sponzorem olympijského 
výboru, takže přispíváme, 
prodáváme kolekci a z našich 
prodejů jdou i peníze spor-
tovcům. Samozřejmě nechce-
me být výrazně v minusu, ale 
ekonomiku v tomto případě 
nesledujeme tak důkladně 
jako u ostatních kolekcí.

 Dokážete odhadnout 
zmíněný marketingový 
přínos spolupráce s Českým 
olympijským výborem? 
Kolik to přivedlo zákazní-
ků, jak se zvýšilo povědomí 
o značce?
Asi vás zklamu, ale to nevy-
číslíte. Za dobu spolupráce 
s olympijským výborem 
šlo samozřejmě povědomí 
o značce Alpine Pro význam-
ně nahoru. Ale jestli přibylo 

deset zákazníků, zatímco 
jich ubylo dvacet jinde, se 
nedá říci.

 Kolik přispíváte spor-
tovcům z prodejů olympij-
ských kolekcí?
Z londýnské olympiády to 
bylo pět milionů, ale není 
to fixní částka. Je to určité 
pohyblivé procento, jehož 
výši ale nemůžu upřesnit. 
V každém případě vždy zále-
ží na tom, jak se kolekce líbí 
a prodává.

 Už jste s olympijským 
výborem řešili budoucnost? 
Bude Alpine Pro oblékat 
sportovce i na olympiádě 
v Koreji a v Japonsku?
Řešili, ale teď máme všichni 
plnou hlavu Brazílie. Je to 
v jednání, ke kterému se vrá-
tíme po olympiádě. Myslím, 
že obě strany si spolupráci 
pochvalují, řekl bych, že spě-
jeme k nějaké další dohodě, 
ale teď to není úplně aktuální.

 Jaké další povinnosti 
vám ze smlouvy s olympij-
ským výborem plynou?
Budeme na Lipně v hlavním 
olympijském parku, kde bu-
deme mít stejně jako ostatní 
partneři stánek. Máme fanzó-
nu v Praze v Quadriu a budou 
i další menší olympijské 
parky v Pardubicích, Plzni 
a v Ostravě, kde budeme zvát 
lidi do prodejen.

 Jak velký zásek do plá-
nování či odhadů prodejů 
je pro vás to, že olympijský 
park je na Lipně, a ne v Pra-
ze na Letné jako při před-
chozí olympiádě? Kupní síla 
v jižních Čechách je  přece 
jen trochu jinde než v Praze.

To je strašná střelba od boku. 
Jak se prodávalo v Londýně, 
nikdo nečekal, příjemně nás 
to překvapilo. Stejně tak 
prodeje v olympijském parku 
na Letné. Jezdili se tam dívat 
lidé z Moravy, stálo jim to 
za to, bylo to pro ně zajíma-
vé. Takový úspěch a velkou 
návštěvnost jsme rozhodně 
nečekali. V každém případě 
to, co bude na Lipně, je něco 
úplně jiného. Zatím nás to 
vždycky jen příjemně pře-
kvapilo, takže budeme dou-
fat, že se to bude opakovat.

 Alpine Pro primárně 
vyrábí v Číně. Šili jste tam 
i olympijskou kolekci?
My šijeme v Česku i některé 
naše normální kolekce, nic-
méně procentní zastoupení 
české výroby je u olympijské 
kolekce ještě vyšší.

 Proč? Jde jen o kvalitněj-
ší výsledek při šití, anebo 
o exkluzivitu a obavy z mož-
ného kopírování v Číně?
Když se něco nevyrábí v tak 
velkých sériích, aby se to 
vyplatilo šít venku, vyrobí se 
to, i když dráž, jednodušeji 
v Česku. Máme tu také snazší 
dohled nad výrobou, i když 
v Číně máme vlastní kancelář 
a lidi, kteří kvalitu a kolekci 
kontrolují.

 Je tohle oblečení pro 
sportovce něčím speciální, 
využili jste nějaké mimo-
řádné hi-tech materiály?
Všechny materiály jsou špič-
kové, ale žádný není úplně 
výjimečný. Tentokrát jsme se 
místo na mimořádný hi-tech 
zaměřili na design, barev-
nost, motiv Zátopka, doplň-
ky. Materiálově jsme využili 

 K návrhům 
oblečení se vyjadřuje 
poměrně dost lidí, 
takže třeba jen jejich 
schválení zabere 
skoro rok.



Zeman  
děkuje  
Bruselu
Prezident Miloš Zeman, 
který ještě nedávno sám sebe 
označoval za zapřisáhlého 
eurofederalistu, je v poslední 
době s Bruselem na kordy. Je 
to ale konflikt jen tak naoko. 
Ve skutečnosti žije česká 
hlava státu s evropskými 
institucemi v symbióze. 
Zeman vysílá směrem do 
Bruselu střídavě výčitky 
(kvůli imigračním kvótám) 
a výsměch (kvůli pečlivě 
vybraným komickým směr-
nicím). Z toho pak na domácí 
scéně spokojeně politicky 
tyje, protože kritika evrop-
ských orgánů je v kurzu. 
Čím neomalenější, tím lepší. 
Jednou za čas se Zemanovi 
dostane zvláštního bonusu, 
když některý z evropských 
představitelů pocítí potřebu 
na jeho výroky reagovat.

Jako včera evropský komi-
sař pro digitální společnost 
Günther Oettinger. Podle 
něj jsou Zemanovy výroky 
o tom, že Česko by nemělo 
přijmout ani jediného mig-
ranta, neúctou k evropské-
mu právu. A oslabují Evropu. 

Jestli mají na Hradě špetku 
sebeúcty, musel na Oettinge-
rovu adresu okamžitě puto-
vat diskrétní děkovný dopis. 
Velká část Zemanových 
voličů si eurokomisařovu 
kritiku zcela jistě vyloží jako 
potvrzení toho, že hlava stá-
tu míří do černého. Možná 
se komisařova slova objeví 
během kampaně na Zemano-
vých billboardech. Co vytočí 
euroúředníka, musí být pře-
ce dobré pro vlast.

Jinak měl Oettinger prav-
du v tom, že Zemanova slova 
jsou výsměchem evrop-

skému právu. Porušování 
vlastních pravidel je ovšem 
bohužel evropskou tradicí 
mnohem starší než migrační 
krize. Pakt stability a růstu, 
zákaz finančních transferů 
mezi zeměmi eurozóny nebo 
pravidla fungování ECB, to 
všechno jsou normy, které si 
Evropa vymyslela, schváli-
la a nedokázala je dodržet 
a vymoci. Že někteří politici 
především na východě unie 

vyžadují podobnou gumo-
vost od imigračních kvót, je 
smutné, morálně a hodnoto-
vě pochybné, ale nikoli pře-
kvapivé. A svůj díl viny na 
tom má i zkušený eurokádr 
Oettinger.

Přírodověda rozlišuje 
několik druhů symbiózy 
podle toho, zda a jak je pro 
obě strany výhodná. Zeman 
kritizuje Brusel a vydatně 
z toho čerpá politické body. 
Kdyby měl pravdu Oettinger 
a prezident současně svými 
slovy Evropu oslaboval, 
jednalo by se o vztah para-
zitismu. To je samozřejmě 
svůdné. Ale pravděpodobně 
přehnané. Evropskou unii by 
neměla oslabit excentrická 
hlava jednoho členského stá-
tu bez skutečných pravomo-
cí. Zeman ze své funkce není 
nositelem zahraniční politi-
ky svého státu a nepodílí se 
na rozhodování o evropském 
právu a vlastně ani o ničem 
jiném. Z evropského pohledu 
je vlastně jen hlasitý a občas 
neomalený až sprostý, nebo 
jak se říká v Česku, „nazývá 
věci pravými jmény“.

Také pro soužití, z nějž 
jeden těží výhodu a druhý 
jím není nijak ovlivněn, 
mají přírodovědci termín 
– komenzálismus. Je prý 
typický pro některé zástupce 
střevní mikroflóry. Není to 
zdaleka tak atraktivní jako 
parazitismus, ale zase je to 
blíže pravdě. V politice se 
tomu obvykle říká okopávání 
kotníků.

Komentář

Martin Čaban

Jestli mají na 
Hradě trochu 
sebeúcty, museli na 
Oettingerovu adresu 
okamžitě poslat 
diskrétní děkovný 
dopis.
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 Nový plán spolkové dopravy 
je nejsilnějším programem pro 
infrastrukturu, jaký tu kdy byl,

řekl německý ministr dopravy 
Alexander Dobrindt 
str. 9
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Kouzlo kryptoměn
Investoři, kteří v poslední době hojně skupovali bitcoiny, 
čekali po červencovém snížení odměny těžařům prudké 
zdražení této valuty. Po útoku hackerů na třetí největší 
burzu kryptoměn ale přišel propad o pětinu. Pravdou je, 
že bitcoin má za sebou i větší šoky.

Jenže hackeři neohrožují jen bitcoin. V červnu zmizely 
desítky milionů dolarů také z investičního fondu DAO, 
který stojí za úspěchem druhé nejrozšířenější digitální 
měny ether. Komunita se posléze rozhodla k bezprecedent-
nímu kroku – celý její blockchain, tedy sdílené záznamy 
o provedených operacích, restartovala do stavu před úto-
kem. Fakticky se tím ether rozdělil na dvě měny se dvěma 
vlastními řetězci (původní a restartovaný). Trh zatím věří 
oběma. Sázka na kryptoměny je ale hlavně dlouhodobou 
investicí na způsob rezervní měny – nejvíce ji mohou 
zhodnotit krachy bank a omezování nakládání s hotovos-
tí. Prostoru pro další růst je vlastně až příliš.
 Jan Vávra
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n Do kin vstupuje 
komiksová adaptace 
Sebevražedný  
oddíl s Willem  
Smithem v hlavní roli. 
Snímek se povedl  
jen napůl a porazit 
konkurenční Avengers 
bude mít hodně těžké. 

Stanislav Šulc

Komiksové nakladatelství 
DC a jeho mateřské filmové 
studio Warner Bros. dlouho 
záviděly konglomerátu  
Marvel/Walt Disney úspěch 
se sérií Avengers. Proto zave-
leli do útoku a výsledkem je 
první opulentní komiksová 
týmovka z fikčního světa 
DC nazvaná Sebevražedný 
oddíl. Zda bude fungovat 
komerčně, se ukáže až v ná-
sledujících dnech. Je ale jisté, 
že Warneři se snažili udělat 
totéž jinak a Sebevražedný 
oddíl je také dost jiný film 
než Avengers. Povedený je ale 
jen zčásti, a navíc nejde příliš 
naproti cílové skupině, což 
Avengers dělali dokonale.

Sebevražedný oddíl má 
velkou řadu nedostatků. 

Tím hlavním je příběh trpící 
všemi neduhy prvních dílů. 
Scenáristovi a režisérovi 
zároveň Davidu Ayerovi trvá 
extrémně dlouho, než všech-
ny hlavní postavy představí 
a nastíní jejich motivace. 
Než je pak sesype na jednu 
hromadu, zbývá na samot-
nou záchranu světa již velmi 
krátký čas a vlastní příběh je 
dost chudičký. Totéž se stalo 
i u skvělých Strážců galaxie, 
kterým zachraňovaly čest 
především sympatie postav. 
To se však u Sebevražedného 
oddílu neděje. Všechny po-
stavy jsou divákovi vlastně 
lhostejné, protože nemají 
velkou hloubku, když už se 
o ni tvůrci pokoušejí (jako 
v případě Deadshota ztěles-
něného Willem Smithem), 
činí tak extrémně stereotyp-
ním způsobem. V důsledku 
Sebevražednému oddílu 
divák nefandí a zároveň si 
každou vteřinu říká, že by 
zajímavější film vznikl tím, 
že by vyhrál záporák.

To platí pro všechny posta-
vy a scény až na vychýlenou 
love story Harley Quinnové 
a Jokera, která se celým 
filmem různě prolíná s hlav-
ním příběhem. Právě jejich 

společné (i samostatné) scé-
ny jsou excelentní – bizarně 
až psychedelicky natočené, 
často zvrácené, surové a při 
vší filmařské stylizovanosti 
syrové. Při jejich snímání 
si Ayer vypůjčil excentrický 
styl australského režiséra 
Baze Luhrmanna (Moulin 
Rouge, Velký Gatsby) nebo 
třeba loňského hitu Šílený 
Max: Zběsilá cesta. Ostatně 
právě jako veleúspěšný akční 
film Sebevražedný oddíl 
mohl dopadnout. Postavy by 
však musely být opravdový-
mi renegáty, musely by mít 
regulérního soupeře, a nikoli 
dva polobohy, kteří prohrají 
neznámo proč, a atmosféra 
filmu by musela být o po-
znání osudovější. Tak snad 
to u dvojky dopadne lépe, 
Warneři se této série jistě jen 
tak nevzdají.

Komiks zbytečně 
málo vychýlený

Sebevražedný oddíl

(komiksový, USA, 123 minut)
Režie: David Ayer
Hrají: Will Smith, Jared Leto, 
Margot Robbie, Joel Kinnaman, 
Viola Davis
Premiéra: 4. srpna
Hodnocení: 50 %

RomAnTicKoU výPRAvU do Benátek připravil na dnešní 
slavnostní závěrečný koncert hudební festival Letní slavnosti 
staré hudby. Španělský sál Pražského hradu rozezní koncertní 
provedení opery významného představitele francouzského 
baroka André Campry Karneval v Benátkách.

festivAL Končí
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Zlínské letní kino ukáže klasiku pro děti

Na nádvoří zlínského zámku vznikne v polovině srpna 
letní kino. Představí tvorbu zlínských filmových ateliérů. 
Letní kino připravili organizátoři zlínského filmového 
festivalu pro děti a mládež. Projekce navážou na jednu 
z hlavních sekcí letošního festivalu, projekt Pocta veliká-
nům připravený k 80. výročí založení zlínských ateliérů.

Slavonice žijí kulturou
Koncertem populární skupiny Monkey Business včera 
odstartoval třetí ročník filmového a hudebního festivalu 
Slavonice fest. V dalších dnech zde vystoupí například 
Lenka Dusilová, Mňága a Žďorp nebo Blue Effect.

Zemřel sklářský mistr Vobruba

Ve věku 81 let zemřel v pondělí ve Švédsku sochař, malíř 
a sklářský výtvarník Milan Vobruba. Vobruba zemřel po 
krátké těžké nemoci ve švédském Gusumu, kde v roce 1978 
založil sklářskou huť. Do severské země Vobruba emigro-
val na podzim roku 1968. /čtk/

Krátce
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n Každý trénink členů 
elitních vojenských ko-
mand se zaměřuje na něco 
jiného. Některý testuje vůli 
kandidáta, další jeho doved-
nosti, psychickou odolnost 
a schopnost učinit správné 
rozhodnutí v extrémně stre-
sových podmínkách.

Byl jsem v absolutní tmě.
Cítil jsem, jak se do mě zapichují 

intenzivní pohledy mnoha párů očí. 
Z čela se mi řinul pot a látka kápě 
se mi lepila k obličeji. Vnímal jsem 
okolo sebe pohyb a hovor lidí, ale jed-
notlivá slova se mi nedařilo rozeznat. 
Všechny smysly – až na oči – jsem měl 
napjaté ve snaze zjistit cokoli, co mi 
po stržení kápě pomůže.

Před nástupem do kurzu S&T jsem 
měl za sebou dvě nasazení – včetně 
jednoho turnusu v Iráku. Když na mě 
přišla řada, zasunul jsem do pušky 
zásobník Simunitions – nábojů s bar-
vicími střelami firmy General Dyna-
mics, které lze vystřelovat z našich 
zbraní – a vešel doprostřed výcvikové 
místnosti. Z nedokončeného stropu 
visely reflektory a křižovala ho spleť 
lávek, umožňujících instruktorům 
pozorovat akci shora. Na čisté be-
tonové podlaze byl na jedné straně 
místnosti lepenkou vyznačen čtverec. 
Postavil jsem se doprostřed něj 
a instruktoři mi přes hlavu přehodili 
kápi. Jakýkoli pohyb mimo vyzna-
čený čtverec by znamenal okamžité 
ukončení simulace.

Kápě byla provázkem připojena na 
kladkostroj. Jakmile instruktoři trhli 
za provázek, kápě mi sjela z čela a já 
musel v mžiku reagovat na scénář, 
který se mi objevil před očima. Pod 
kápí jsem se zatím mohl jen dohado-
vat, zda se ocitnu v situaci s ru-
kojmím, uprostřed neozbrojených, 
ale násilných přihlížejících, nebo 
mezi přívětivými jedinci, kteří se ve 
zlomku vteřiny promění v agresory. 
Také mě ale mohla čekat situace, s níž 
jsem se ještě nikdy nesetkal.

Oproti výcviku BUD/S, který 
víc než cokoli jiného testuje vůli 
kandidáta, prověřuje S&T jeho 
dovednosti, psychickou odolnost 
a schopnost učinit správné rozhod-
nutí v extrémně stresových podmín-
kách. Musel jsem rychle vyhodnotit 
situaci, seřadit hrozby podle jejich 
míry a náležitě zareagovat, zatímco 
instruktoři nahoře na lávkách vše 
bedlivě sledovali. Vyhodnocoval se 
každý detail: jediná chyba mohla 
znamenat okamžité ukončení kurzu 

Strach ovládnete. Stres ne

Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika knih. 
Každý týden se jeden letošní titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme novou 
knihu amerického vojáka Marka Owena 
nejsem hrdina.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

Měl jsem pocit, že si ze mě instruk-
toři utahují. Možná jen zkoušeli, jak 
dlouho vydržím stát v pohotovosti. 
Nebo se prostě jen při pohledu na mě 
s kapucí na hlavě dobře bavili. Znovu 
jsem si protřepal prsty a přenesl váhu 
z jedné nohy na druhou, abych udržel 
mysl v pohotovosti.

Věděl jsem, že to nepotrvá déle než 
pár sekund, nanejvýš jednu minutu, 
ale každá sekunda se pod kápí táhla 
jak uherský rok.

Najednou, bez jakéhokoli varování, 
kápě zmizela.

Do očí mě udeřilo světlo. Okamžitě 
jsem začal pročesávat místnost s puš-
kou v pohotovosti. Ani ne tři metry 
přede mnou stála pěkná blondýna. 
Dívala se na mě měkkýma hnědýma 
očima. Byla oblečená v džínech a trič-
ku a usmívala se na mě, jako kdyby 
věděla něco, o čem nemám tušení.

Neměla u sebe žádnou zbraň, a tak 
jsem se zaměřil na prostor za ní. Za 
dívčiným ramenem jsem zahlédl  
ozbrojence v baseballové čapce, 
tričku a plátěných kapsáčích. Stál 
v temném koutu a držel pistoli 
u hlavy nějakého muže. Rukojmí měl 
svěšenou hlavu, takže jsem mu nevi-
děl do obličeje.

Bez rozmýšlení jsem zalícil a umís-
til tečku svého kolimátoru EOTech na 
ozbrojencovu hlavu. Ani nehlesl.

a zpáteční jízdenku do SEAL Team 
Five.

Když se mi kápě sesouvala na 
ramena, dvakrát jsem se zhluboka 
nadechl a zavřel oči. Protře-
pal jsem si prsty, sevřel 
rukojeť pušky a uka-
zováček položil nad 
spoušť. Snažil jsem 
se uvolnit. Věděl 
jsem, že pokud budu 
napjatý a nebudu 
uvažovat jasně, spíše 
se dopustím chyby. 
Hlavou se mi nehonila 
žádná „co když“. Věřil 
jsem, že budu vědět, co mám 
udělat. Otázkou ovšem zůstávalo, 
zda budu schopen učinit ty správné 

kroky rozhodující o životě a smrti do-
statečně rychle a ve správném pořadí. 
Výcvik S&T vás tlačí za hranice světa 
tří pevných bodů.

Strach a stres jsou dvě roz-
dílné věci.

Setrváním ve světě tří 
pevných bodů můžete 

ovládnout svůj strach. 
Ale stres, který často 
pramení z okolností 
mimo vaši kontrolu, lze 
ovládnout daleko hůř. 

Instruktoři se proto sna-
žili dostat nás pod větší 

tlak, než jaký jsme dokázali 
snést.

S každou další sekundou bylo 
těžší zůstat pod kápí soustředěný. 

Najednou,  
bez jakéhokoli  

varování,

kápě
zmizela.

https://www.bux.cz/knihy/185493-nejsem-hrdina-zivot-a-prace-clena-tymu-seal.html
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jEdOuCí tuNEl. 
Společnost Transit 
Explore Bus neboli 
TEB sestrojila a do 
pilotního provozu 
uvedla první stej-
nojmenný prototyp 
vozidla hromadné 
přepravy budoucnos-
ti. Jezdí v čínském 
městě Čchin-chuang 
-tao asi 300 kilome-
trů východně od Pe-
kingu. Jeho posláním 
je pomoci řešit pro-
blémy s dopravními 
zácpami a smogem 
ve velkých čínských 
městech. Jde o jakýsi 
vyvýšený elektrobus 
na kolejích a nejvíc 
připomíná jedoucí 
tunel, v němž více 
než stovka cestují-
cích sedí přímo nad 
bezmocně stojícími 
auty, ale na rozdíl 
od nich se přibližují 
k cíli. Navíc bez 
zplodin. 
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Šašek provokuje

Sice srpen teprve nabí-
rá dech, ale již nyní by se 
jedna skupina obyvatel měla 
připravit na listopad, kdy to 
opět vypukne. Samozřejmě je 
řeč o úspěšné marketingové 
kampani Movember, do níž 
se každoročně zapojuje řada 
lidí. Šašek proti ní sice brojil 
dlouho, ale musel kapitulovat 
a uznat, že sklon stávat se 
chodícím bannerem zkrátka 
neporazí vlídným slovem ani 
agresí. Když už ten Movem-
ber znovu hrozí, rozhodl se 
šašek udělat trochu osvěty 
a alespoň potenciálním re-

klamním nosičům naznačit, 
jak si správně vypěstovat 
knír, za který by se ani Adolf 
Hitler nemusel stydět.

Základem je zapudit 
plán, že se v pondělí 31. 
října naposledy kompletně 
oholíte a pak necháte rašit 
ozdobu. Ne, ne a ještě jednou 
ne. Takto to zkusila již řada 
lidí před vámi a nedopadlo 
to, eufemisticky vyjádřeno, 
dobře. Dopadlo to, ještě eu-
femističtěji řečeno, tragicky. 
Všichni jsme někoho tako-
vého potkali – mlád či stár, 
normálně oblečen, solidní 

listopad je blíž, než se zdá
obuv, i sestřih vlasů v pohodě, 
vlastně ani nezapáchal a ej-
hle, pod nosem se v polovině 
i ke konci listopadu skrývalo 
cosi ohyzdného a hrozícího 
pádem při každém poryvu 
větru či prásknutí dveří.

Jak tedy na správný 
knírek? Základem je přestat 
se holit na celém obličeji 
okamžitě. V moderním 
pojetí tedy ani nezastřihávat 
strojkem na vlasy, což mnozí 
gentlemani dělají raději než 
holení (a výrobci žiletek tak 
nebudou mít co jíst). Pondělí 
31. října večer pak opravdu 

nastane přelomový okamžik. 
Majitel strniště předstoupí 
před zrcadlo, vezme holicí 
potřeby a zbaví se všeho 
krom kníru. Zdánlivě je vy-
hráno. Nicméně zdání klame, 
protože v tu chvíli je třeba 
ještě udělat zhodnocení. Ne-
budu tím děsit? Nevypadám 
jako sňatkový podvodník/
pornoherec ze sedmdesátých 
let/sexuální deviant/Adolf 
Hitler? Hrozí-li odpověď ano 
na kteroukoli variantu, je tře-
ba knír shodit a uznat, že ten 
experiment zkrátka nevyšel. 
Svět to nezabolí. 

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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